
Informe del rector 
Consell de Govern 17.12.2008 
 
 
Benvinguda als nous membres 
El rector dóna la benvinguda als nous membres del Consell de Govern, Georgina Artal 
i Jordi Díaz, que s’incorporen al Consell en representació del PAS i de l’estudiantat, 
respectivament. 
 
Espai Europeu d’Educació Superior 
El rector qualifica la situació que estem vivint d’atípica i molt preocupant, atès que les 
últimes actuacions i manifestacions d’una part de l’estudiantat, en relació amb el 
procés d’implantació de l’Espai Europeu d’Educació Superior, s’han debatut en 
diverses instàncies, com ara el Consell Universitari de Catalunya, la Conferència de 
Rectors de la Universitats Espanyoles (CRUE) i el Consell d’Universitats. El rector 
explica que, en el marc de les mobilitzacions de l’estudiantat, s’han produït fets 
diversos i de diferents graus i gravetat, i especialment recorda els actes ocorreguts a la 
Universitat de Barcelona i a la Universitat Autònoma de Barcelona, que han coincidit, 
en ambdós casos, amb el procés d’elecció de nou rector o rectora. Davant aquests 
fets, el rector recorda que la universitat és un lloc de diàleg i respecte, en què sempre 
s’ha de preservar la llibertat de l’estudiantat i del professorat, però en què també cal 
evitar qualsevol mena de violència, tant física com psicològica. 
 
Per al rector, les actuacions i manifestacions de l’estudiantat constitueixen un tema 
preocupant pel fet que, a més, en aquestes accions, s’hi barregen molts aspectes. 
Creu que, tot i que la posada en marxa de l’EEES s’ha fet sense massa encert, alguns 
aspectes no tenen a veure amb el que s’està qüestionant. El rector afegeix que davant 
d’aquestes accions els rectors i rectores s’han sentit desemparats i que els fets 
esdevinguts fins ara s’escapen del control de les universitats. També reflexiona sobre 
el paper que els mitjans de comunicació social estan jugant en tot aquest conflicte i 
considera que, des del seu punt de vista, no donen una informació adequada a la 
ciutadania. El rector conclou assenyalant que, per tot plegat i per la imatge que es 
projecta de les universitats públiques, el sistema universitari públic queda força tocat, 
fins al punt de perdre credibilitat i prestigi. En aquest sentit, el rector demana suport a 
totes les actuacions que es portin a terme des de la universitat pública per preservar-
ne el prestigi que indubtablement té arreu.  
 
Plans d’estudis 
El rector afirma que els nous protocols per unificar els plans d’estudis d’una mateixa 
titulació estan produint molts conflictes i que la UPC és una de les universitats més 
perjudicades ja que hi ha titulacions que funcionen des de fa més de 50 anys a les 
diferents escoles i ara han de tenir el mateix pla d’estudis. El rector explica que ha 
enviat una carta a la ministra de Ciència i Innovació, Cristina Garmendia, en què li 
exposa el problema i denuncia aquesta decisió, de la qual espera una resposta. 
 
Fitxes de les titulacions 
El rector informa que continuen els problemes sobre aquest punt i que encara no se 
sap si el Consell de Ministres aprovarà les fitxes de les titulacions. 
 
Màster en secundària 
El rector explica que la implantació del màster en Formació de Professorat d’Educació 
Secundària està comportant algunes dificultats, principalment perquè les pràctiques 
s’han de fer en centres docents. Si les universitats no disposen de suport econòmic, no 
es podran fer càrrec de la despesa que les pràctiques comporten i, per tant, aquests 
màsters no es podran impartir a preu públic. Pel que fa a la Universitat Politècnica de 



Catalunya, el rector informa que el que ens afecta més és el màster en Formació de 
Professorat d’Educació Secundària per al professorat de Matemàtiques i que la 
intenció és que es pugui impartir o almenys coordinar des de l’Institut de Ciències de 
l’Educació (ICE). El rector remarca que és important que des de la UPC es pugui 
facilitar la relació del professorat de secundària de l’àmbit de la ciència i la tecnologia 
amb la Universitat, entre altres raons, perquè aquestes persones són les que poden 
orientar millor l’estudiantat cap a estudis de caràcter politècnic.  
 
Informació sobre l’EEES a l’estudiantat de secundària 
El rector informa de la intenció d’ampliar la informació sobre l’EEES a tot l’estudiantat 
de secundària, ja que aquest alumnat serà el que estudiarà els nous graus en un futur 
breu. Conjuntament amb el Departament d’Educació, està previst que es convocarà 
una sessió informativa el proper mes de gener amb els responsables dels centres de 
secundària per explicar-los l’abast de l’EEES. 
 
Mapa de titulacions 
El rector explica que, des del Consell Interuniversitari de Catalunya es va acordar que 
malgrat no disposar de les fitxes, les enginyeries es podria presentar la documentació. 
Afegeix, però, que aquest fet no implica necessàriament que les titulacions hagin estat 
autoritzades. En aquest sentit, el rector aclareix que la comissionada Blanca Palmada 
va insistir que moltes de les titulacions aprovades per les universitats no disposaran 
del suport necessari per posar-les en marxa. En tot cas, des de la UPC es reclama que 
es doni una resposta, en un sentit o en un altre, al més aviat possible. 
  
Segons el rector, aquest és un exemple més de la paràlisi que hi ha en aquests 
moments quant a les decisions que afecten les universitats a Catalunya. Una paràlisi 
que, segons explica, també s’està patint —i s’ha de fer extensiva— pel que fa a la 
reforma de la LUC, tal com ja va ser manifestat en una reunió del Consell 
Interuniversitari de Catalunya. Afegeix que, a aquest ritme, s’acabarà la legislatura i 
encara no s’haurà reformat la LUC, la qual cosa provocarà problemes relacionats amb 
el termini previst per dur a terme l’adaptació dels Estatuts de la UPC a la LUC i la 
LOMLOU.  
 
Finançament 
El rector explica que s’ha avançat poc en aquesta qüestió i que de moment solament 
ha estat fixada la distribució dels objectius que fan referència a la recerca. Informa que 
la xifra total és de 50 milions d’euros, 30 milions dels quals no es rebran fins al 2009. 
Apunta també que confia que el nou model de finançament de la Generalitat de 
Catalunya serà una solució definitiva per a aquesta qüestió. 
 
Claustre Universitari 
El rector informa que el Claustre Universitari que es va dur a terme el dia 27 de 
novembre va transcorre amb normalitat i que només es van produir problemes derivats 
de la manca de quòrum. Precisament aquesta circumstància va fer que s’hagués 
d’ampliar el període de votació per a la renovació dels membres de la CSAPDIU. 
Finalment van ser elegides les persones següents: Anna Serra, Jordi Quer i Felix 
Solaguren. 
 
Quant  al document relatiu al vot electrònic, el rector informa que el termini de votació 
es va ampliar fins al dilluns 22 de desembre. 
 
Relacions institucionals 
El rector informa que, des del Consell d’Universitats, s’ha creat la Fundació per a la 
Projecció Internacional de les Universitats Espanyoles. Afegeix que ha fet una reunió 



amb la Secretaria del Consell per estudiar si la GUNI podria participar en aquesta 
fundació i si es podria donar suport econòmic a les activitats. 
 
El rector informa de la visita de la ministra de Ciència i Tecnologia de Costa Rica, 
Eugenia Flores, per aprofundir en la mobilitat estudiantil d’aquest país amb la UPC. Hi 
afegeix que també s’està negociant amb Xile la possibilitat que el Govern de Xile doni 
suport econòmic a l’estudiantat xilè que estigui interessat a cursar màsters tecnològics 
a la UPC. 
 
D’altra banda, el rector informa que el portal Universia està fomentant que les 
empreses, a l’hora de contractar persones titulades, es posin en contacte amb 
l’estudiantat que publica el seu currículum en aquest lloc web. El rector informa que 
s’ha signat un acord amb Universia per atorgar diferents premis a projectes de fi de 
carrera relacionats amb l’accessibilitat. 
 
Creació de nous departaments 
El rector comunica en el seu informe que s’han rebut tres propostes per reordenar 
alguns departaments. Aquestes peticions són, d’una banda, la creació del 
Departament de Disseny i Programació de Sistemes Electrònics a Manresa, i de l’altra, 
la creació del Departament d’Enginyeria de Serveis i Sistemes d’Informació. Per últim, 
les seccions de matemàtiques de Terrassa han sol·licitat que, amb motiu de la 
integració de les dues escoles en una d’única, els departaments també s’uneixin. 
 
El rector informa que la Comissió Permanent ha tractat aquestes propostes  i que ara 
s’inicia el procés de debat amb els departaments afectats. Després, serà el torn del 
Consell de Departaments, de la Comissió Permanent del Consell de Govern i del 
mateix Consell de Govern.  
 
El rector informa de la seva assistència al XI Foro ANECA “El doctorado: logros y 
desafíos”. 
 
Convenis 
El rector informa de la signatura d’un conveni de col·laboració amb Caixa Manresa en 
relació amb el projecte Campanyes de prevenció de residus i optimització en eficiència 
energètica. En aquest mateix ordre de coses, el rector també explica el Conveni marc 
de cooperació acadèmica i el Conveni específic d’intercanvi d’estudiants de l’ETSEIB 
amb l’Aichi Institute of Technology del Japó. 
 
Pel que fa al convenis, el rector també informa dels convenis signats entre la 
Universitat i el Museu de la Ciència i de la Tecnologia de Catalunya, i entre el Centre 
de Cultura Contemporània de Barcelona i la Fundació quant al postgrau L’Espai 
Expositiu, que serà el primer a Catalunya d’aquestes característiques. 
 
Actes institucionals 
El rector informa sobre la investidura de Jaume Pagès com a magister honoris causa 
de la Facultat de Matemàtiques i Estadística.  
 
També informa de la inauguració, a la UPC, de la DEAN 2008 Annual Conference, en 
què es va debatre el tema dels diferents rànquings universitaris; del III Congrés 
Egarenc de Legionel·la i Qualitat Ambiental a l’EUETIT; de la inauguració de l’espai de 
proves Barcelona Robot Lab al Campus Nord, i de la inauguració de la Jornada 
d’R+D+I en Enginyeria Civil a l’ETSECCPB. 
 
 
 



Premis i distincions 
• Placa al treball President Macià a la UPC, en reconeixement del disseny i 

l’execució d’un pla d’igualtat que preveu incorporar les dones a les carreres 
tecnològiques i l’objectiu del qual és promoure la presència femenina en els 
òrgans de decisió acadèmics. 

• Medalla al treball President Macià a Enric Guitón, per la rectitud i el 
compromís que han marcat la seva trajectòria a la UPC. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


